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 ملخص البحث:
 instrucationalْذف انبحث بُاء بشَايج فٙ الأَشطت انًخذسجت لائى عهٗ جذأل انخمذٚش انخعهًٛٛت) 

rubricٔحٕظٛف الاَفٕجشافٛك ٔديج بُك انًعشفت نخعهٛى انشٚاضٛاث،ٔحمصٙ فاعهٛخّ فٙ حًُٛت ) 

انخُٕس انشٚاضٙ ٔسفع انكفاءة انزاحٛت نذٖ حلايٛز انًشحهت الإعذادٚت. ٔحى حٕصٛف أعظ ٔيحخٕٚاث 

انبشَايج، ٔإعذاد دنٛم انبشَايج نٕحذاث انفصم انذساعٙ الأٔل بانصف انثاَٙ الإعذاد٘، ٔأعذ 

يفشدة(فٙ يٓاساث: صٛاغت انًٕالف سٚاضٛاً، حٕظٛف انًفاْٛى 25اخخباس انخُٕس انشٚاضٙ)

انخٕاسصيٛاث ٔالاعخذلالاث، حفغٛش خطظ انحم ٔانُخائج، ٔحمٕٚى َخائج حم انًغائم انشٚاضٛت، ٔ

( يفشدة فٙ أبعاد: انذافعٛت انزاحٛت نخعهى انشٚاضٛاث، انثمت 04ٔأعذ يمٛاط انكفاءة انزاحٛت الأكادًٚٛت )

نزاحٙ نهخعهى ٔالاعخزكاس، فٙ إَجاص حم انًشكهت انشٚاضٛت، انًثابشة ٔالاعخًشاسٚت فٙ انخعهى، انخُظٛى ا

 ٔضبطج الأدٔاث نهخطبٛك انًٛذاَٙ.

بعذ٘(، ٔحكَٕج انعُٛت يٍ  -ٔاعخًذ انبحث عهٙ انًُٓج شبّ انخجشٚبٙ، حصًٛى ثُائٙ ) لبهٙ

( حهًٛزاً ٔحهًٛزة، ٔبخطبٛك انخجشبت كاٌ يٍ أْى انُخائج 55(، ٔضابطت )52يجًٕعخٍٛ، حجشٚبٛت )

( بٍٛ يخٕعطاث دسجاث حلايٛز انًجًٕعخٍٛ α≤ 4040غخٕ٘ )ٔجٕد فشٔق دانت إحصائٛاً عُذ ي

انخجشٚبٛت ٔانضابطت فٙ انخطبٛك انبعذ٘ لاخخباس انخُٕس انشٚاضٙ بصفت عايت ٔيٓاساحّ كم عهٗ 

حذة، ٔكزنك فٙ انخطبٛك انبعذ٘ نًمٛاط انكفاءة انزاحٛت الأكادًٚٛت بصفت عايت ٔأبعادْكم عهٗ حذة، 

عٕجٕد علالت اسحباطٛت يٕجبت بٍٛ دسجاث حلايٛز انًجًٕعت نصانح انًجًٕعت انخجشٚبٛت، ي

انخجشٚبٛت فٙ انخطبٛك انبعذ٘ لاخخباس انخُٕس انشٚاضٙ، ٔيمٛاط انكفاءة انزاحٛت الأكادًٚٛت.ٔيٍ 

انخٕصٛاث حذسٚب انًعهًٍٛ عهىذيج اعخشاحٛجٛت جذأل انخمذٚش، ٔالاَفٕجشافٛك، ٔسحلاث بُك 

هًٛٛت، ٔحضًُٛٓا فٙ انًحخٕٖ انعهًٙ نخصُٛف انخلايٛز نٕصف انًعشفت انًصش٘ فٙ انًٕالف انخع

انًغخٕىٕخطظ انخحغٍٛ، ٔحٕظٛفٓا فٙ حخطٛظ يٓاو ٔأَشطت حعهًٛٛت، يع حعضٚض حًُٛتانخُٕس 

 انشٚاضٕٛسفع انكفاءة انزاحٛت الأكادًٚٛت نذٖ حلايٛز انفصٕل انذايجت انًشحهت الإعذادٚت.

 شافٛك،ٔانخُٕس انشٚاضٙ، انكفاءة انزاحٛت الأكادًٚٛت.كهًاث يفخاحٛت: جذأل انخمذٚش،الإَفٕج

Abstract 

The current research aimed to prepare suggested program in the light 

ofinstrucational rubric, Infographic and egyption knowledge bank, and 

investigate its effectiveness of for developing Mathematical Literacy and 

self-efficacy for Preparatory School Students. The teaching guide of 

mathematics was preparedusing suggested strategy based oninstrucational 

rubric. The instruments of this research included two tools; the test of 

measure mathematical Literacy included( 25 items), and the questionnaireof 

academic self-efficacytowards mathematics included (04) items . 

This research depended on experimental method (pre-post) tests, and the 

sample consisted of two groups selected randomly.The experimental group 
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 د. َاصش انغٛذ عبذانحًٛذ عبٛذِ                                                                    

is ( 52 students), and the control group is ( 55 students). Then, the students of 

the experimental group were taught using the suggested strategy, while the 

students of control group were taught according to traditional teaching 

strategies. the most important findings include:There are statistically 

significant differences at (α ≤ 4. 40) between the means of experimental and 

control groups in the post application of mathematical Literacytest, and 

academic self-efficacy questionnaire in general, and in each of its 

dimensions alone in favor of the experimental group students. Also there is 

a positive relationship between the scores of students of the experimental 

group in the post application of mathematical Literacytest, and academic 

self-efficacy questionnaire. 

In addition, the effects size showed that the educational importance of the 

suggested strategy in developingmathematical literacy, and academic self-

efficacy towards mathematics. the main recommendationsrelated to training 

the mathematic teachers on using suggested strategy based on instrucational 

rubricfor teaching mathematics in general, and use it for developing 

Mathematical literacyskills, and academic self-efficacy . 

 

Keywords: instrucational rubric, Mathematical Literacy, and self-

efficacy. 


